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cMEGHIVO. Közöljük tágtársainkkal, hogy
f. év február 7-én, hétfőn 

délután 4 órakor, az , ,  Országos Iparegyesület"
helyiségében (V I ., G ró f Zichy Jenö-utca V

T A  G  G  ) Ü L  É S ! ™ : ? *
tartunk, melyre —  tekintettel közlendőink fontos 
voltára —  tagjaink minél nagyobb számban való 

megjelenését kérjük.

D r. H A V A S  N Á N D O R  R E I N E R  M Ó R
titkár. elnök.

Külön meghívók nem küldetnek széf.

M e g h iv óa Budapesti Kávésok Áruforgalmi Részvénytársasága által 1921. évi február hó 21-én délután 4 órakor, az Országos Iparegyesület üléstermében (üróf Zichy Jenő- utca 4.) megtartandó
Napirend1. Az igazgatóság évi jelentése.2 A felügyelőbizottság által megvizsgált mérleg és a nyereség- és veszteségszámla jóváhagyása és a felmentvény megadása.3. A nyereség felosztása és a kifizetendő osztalék feletti határozat és a felügyelőbizottsági tagok dijának megállapítása.4. 3 igazgatósági tag választása5. A felügyelőbizottság egy évre való megválasztása.6. Az alapszabályok 2. §-ának módosítása.7. Az igazgatóság indítványa az alapszabályok 2G. §-ának alapján.8 Esetleges indítványok az alapszabályok 16. §-a alapján.Budapest. 1921. évi február hó 1-én. Az igazgatóság;.Alapszabályok 11. §-a. A közgyűlésen minden részvény egy szavazatra jogosít. A közgyűlésen csak azon részvényes vehet részt, aki a részvénykönyvbe be van vezetve és részvényét a mén le nem járt szelvényekkel együtt, legkésőbb ■> nappal a küzr vlilés megtartása előtt u társaság pénztáránál, vagy más az igazgatóság által kijelölt helyen leteszi.ll-ik  §. A személyesen meg nem jelenő részvényesek csak részénye- sek által képviseltethetik magukat, írásbeli meghatalmazás alapjánF tgy elrao ctetes. Az igazgatóság határozata alapján a részvények a Magyar Általános Takarékpénztár belvárosi bókjánál. IV., Kossuth Lajos-utca 10 teendők le

A főpincérek.Irta: Kovács József, a Kávés Ipartársulat alelnökeÁltalánosságban nem vagyok hive a mindenáron való egyletalaki tásnak, amikor minden cim jó arra, hogy a megalakítandó egyesület vagy asztaltársaság létrejöjjön. Ezek az egyesülések rendszerint nem szoktak más látható nyomot hagyni, mint egy emailjelvényt a gomblyukban, egy cimmel többet a névjegyen, néhány dikció kíséretében elfogyasztott sörtömeget és esetleg egy családi kimaradási engedélyt, feltéve, hogy ,a halaszthatatlan bokros teendők az esti «ü!ésixs> kényszerűik a ta- I goi. így született meg «az órát a b a l m e l -  j 1 é n y z s e b b e n v i s e 1 ő k e g  y c s ü 1 e t e». [ Vannak emberek, akik több ilyen fontos egyesületben viselnek méltóságot, akik büszkék erre a méltóságra és akik valószínűleg végelgyengülésben fognak meghalni.A nagy (általánosságban igy vélekedem és vélekedünk sokan az egyleti lázról.De minden gúnyt és minden bizalmatlanságot félre kellett tennünk, amikor a napokban történt tömörülésről hallottunk. Ez az egyesülés őszinte örömöt váltott ki belőlem, annál is inkább, mert ennek megtörténtét már régóta várom és ha feltétlenül kivetni valót keresünk akkor az nem lehet más, mint sopánkodás afölött, hogy már nem előbb történt meg.De jobb későn, mint soha.Régi vágyam, sőt iparunk minden komoly reprezentánsának régi vágya kezd teljesedésbe menni a főpincérek tömörülésének hírére.Tartsanak össze, lépjenek szorosabb érintkezésbe, becsüljék meg egymást és —- rostálják meg egymást. Rekesszék ki kebelükből az oda nem valókat és az ilyképpen megmaradt intelligens, komoly főpincértestület adja majd mint a múltban a főnököknek nélkülözhetetlen munkatársait.Mint a puliiban . . .Istenem, mennyi kedves emlék fűződik a «régi > főpincér szerepléséhez. Mi minden volt 
ő ?  Az üzletvezető, a titkár, a bevásárló, a tanácsadó, a könyvelő, az igazi munkában meg- edzett munkatárs, a mindent látó, mindent felölelő és mindent számontartó gazda.



2 M A G Y A R  KÁVÉSIPAR 1921. február 1.
I l y e n  főpincérgárdával öröm az együtt- munkálkodás, de ilyen emberekkel öröm a társadalmi érintkezés is. A főnökök legpregnánsabb érdeke és leghöbb vágya is, hogy az ilyen emberekkel benső egyetértésben és társadalmi közelségben éljenek.H ogy ilyen főpiucértestület a közelmúltban nem volt, azt a főnököknél csak a főpincérek tudják jobban. Összetartás, megértés, ellenőrzés és felelőség nélküli volt a gárda, melynek komolyságán és megbízhatóságán épül fel egész iparunk. Jó l tudom, a háború itt is m egtette a magáét, itt is rontott, bomlasztott, de az összetartó tömörülés hiánya és e hiánynak ezer hátránya soha nem mutatkozott oly kézzelfoghatóan, mint a kommünben. A komoly munka gondolatától teljesen távol állva, a rombolásban vélték elemüket feltalálni. És ha ez a bomlasztó folyam at, ez a dúló hadjárat még sem volt képes iparunkat teljesen tönkre tenni, úgy ez igazán nem rajtuk múlott: nem volt elegendő idejük hozzá.Hiányzott már ekkor a fűpincérek erő- Itömöritése és ennek tanulságaképp m eg vagyok győződve, hogy ez a jelenlegi tömörülésük nem lesz. pillanatnyi felhevülés, hanem szeretettel, alapossággal fogják megalkotni és megszervezni a fő-pincérek egyesületét. H ogy az ipartestület régen óhajtja, várja ezt az alakulást, ennek bizonyítására elég lesz, ha igen tisztelt elnökünk kijelentésére hivatkozom, ki készséggel Ígérte m eg minden néven nevezendő pártolását az ilyen értelemben Történő egyesülésnek.Az igazság érdekében le kell szegeznem azt a tényt is, hogy az. ipartársulat mai 'elnöksége hivatalba lépésekor rögtön arra az, álláspontra helyezkedett, hogy a főpincéreket mint testület támogatni, mint embereket társadalmilag közelebb kell hozni.H a ez a szándék eddig nem teljesedett be, úgy igazán nem az ipartársulaton múlott. De reméljük, hogy az. első lépés jégtörője lesz az. eddigi akadályoknak és mi sem állja útját a régen vágyott megértésnek és közeledésnek.A magam részéről még egy nagyon fontos eredményt várok a főpincérek eme lépésétől. Újabban a «revier-rendszer> hódítási kísérletei kezdik bizonytalanná tenni a pesti kávéházi élet kedélyességét. E bekezdés után talán fölösleges is külön m egjegyeznem , hogy semmi sem áll távolabb tőlem, mint hogy a revier barátjának valljam magam. Nem , ezzel a rendszerrel nem fo g  kibékíteni semmilyen időfordulás.A revier gyökerében támadná meg M agyarországon a múltnak közismert kávéházi otthonosságát. Hiszen, ugyebár, vaiameny- nyitink lelkében ott él — ha hangos szóval tagadjuk is - annak a jobb kornak reménye, am elyet a rendeződő viszonyok lesznek lii

vatva újjáéleszteni. Ennek a jobb kornak egyik feltétele vagy inkább iránytűje lesz a 1 égi kávéházi élet m egújhodása, mikor is a Pista főpincér lesz ismét minden tudás kútfője, min- iroda és a diszkréciók W ertheiin-szckrénye. Minden vendégének korát, társadalmi és vagyoni állását, családi állapotát, lakhelyét tudni fogja és abban a helyzetben lesz, hogy minden vendégének most nagyot akaiok mondani,-  népszámlálási lapját fennakadás nélkül kitöltheti. Ez a bizalmasság m indenütt a világon konfidenciának tűnhetik fel, de Budapesten egyik alapfeltétele annak, hogy a vendég stnnuu -nak érezze m agát a káveházában.A revier -vei ezt a m egkívánt kedélyességet m egöljük. Ne beszéljünk most a tetemes gazdasági hátrányokról, csak a mindennapos kis részlet esetekről, melyeknek mozaikszeréi összerakása adja az. egészet, ebben az esetben a kellemetlen egészet. A vendég m egszólít égy pincért és most elhangzik az. a g y ű löletes válasz: Ez nem az én placcom >. A «revier-korszak pincére az egyik asztalnál fo g lalatoskodik a felvétellel. Közben a másik asztal felől eleinte halkan, óhnjsz.erüen, később energikusan, majd v észjó sló an , csatakiáltás módján harsog a fizetni! című fenyegetés. Csak természetes, hogy eközben m ég 2 -3 uj vendég is jön, letelepedve a revierbeli asztalokhoz., csatlakoznak az elégedetlenek és türelmetlenek együtteséhez.Egy nagyobb íizjetbeu ezen a lehetetlen állapoton segítendő, sokkal több pincért kell alkalmazni, melv egyrészt hatalmas költségszaporodással jár, másrészt lehetetlenné tenné a pincérek megélhetését, éppen a jövedelem  sokszoros megoszlása miatt.H ogy külföldön mégis használatos a revi er' ?  istenem, azt mindenki tudja, hogy a pesti kávéház lélektana meunvire más, mint a kidföldié. Ezt a külföldiek épp olv jé>l tudják, mini mi. A külföldi kávéház vendége jön, fogyaszt es megy. A mienk itt köti m eg üzleteit, itt várja a telek míel Ili vasokat, itt tart irodát,  levélpapírján a törzskávéházának telefon- száma van feltüntetve, itt intézik el levelezésükéi, (hogy ezek a sorok rt itt Íródnak, az csak természetes) az asszonyok itt adnak lég yottot férjeiknek, itt adják férjhez lányaikat, sejt itt szirtik meg a j ivó generáció törzsvendégét is. 1 ttdoiTt, ezek közhelyek. De m egdönthetetlen bizonyítékai annak, hogv a pesti ká- yéliáiz in áss valami és hogy ha a revier külföldön meg is maradhat, ez nem igazolja Budapesten a létjogosultságát.Elnézést ezért a kilengésért. C sak azért kapcsoltam bele a revierkérdest is, hogy annál határozottabb, n mutathassak rá a m egszervezett főpincéri gárda szükséges ségé re, melynek megalakulása és céltudatos m űködése automatikusan tereli le az egész, revierkérdest a napirendről. Rersze, a régi jó idők föpincéréte



1921 február 1 M A G Y A R  KA VÉSIPA R 3gondolok, arra a közkedvelt, népszerű főpincérre, kit a főnöke családtagnak tekint, nem ritkán családtagnak szánt, kit a vendége úgy szeret, hogy ha nyáron fürdőre megy, anzix- szal emlékezik meg róla, kit, ha egy vidéki városból távozott, banketten búcsúztattak a jóakarói, kit cigányzenével kisértek utolsó útjára és kinek sírjánál az öreg Gundel tartott emlékbeszédet. Szóval, aki a patriarchális viszonyokhoz hasonlóan, okos, becsületes, energikus munkával lesz főnökének munkatársa és megbecsült tagja társadalmának.Adja a Sors, hogy főpincéreink tömörülése ilyen eredménnyel járjon és ebben a reményben kívánok nekik szerencsét és boldogulást.Választmányi ülés.A január 22-én megtartott választmányi ülést R e i n e r  Mór elnök nyitotta meg, a jegyzőkönyv hitelesítésére B a n d i  József és M o r v á t  rtez.ső választmányi tagok kérettek fel.A múlt választmányi ülés jegyzőkönyve cszí- revétel nélkül hitelesíttetett.U] tagnak belépett: Vadász József Liberté- kávéház, Freund és Qottlieb ugyanazon kávéház volt tulajdonosainak tagsága megszűnt.Ladányi Ottó levélben bejelenti, hogy Kauí- fer Henrik a tulajdonát képező Hunnia-kávéház- hoz társult. Wallitsch József kéri tagsága fen- tartását. A választmány ezen bejelentéseket tudomásul veszi.A h ir  l a p b e s z e r z é s i  ü g y b e n  elnök közli a Választmánnyal, hogy Kunstádter az ajánlata értelmében esedékes 2-u-ot beküldte, egyszersmind az Általános Beszerzési R.-T. igazgatósága levelét, melyben nevezett részvénytársaság kötelezi magát, ujabbi megállapodás létrejötte esetére, a visszamenőleg hátralékos jutalékot is megfizetni.Nagyobb Vita után, amelybe L o s o n  ez  i, W.  c l n g r u b c r ,  G á r d o n y i  és S a c li s vesztnek részt, elnök indítványára a választmány elhatározza, hogy az Ipartársulat mindkét szállító céggel megállapodást fog kötni, de tagjait azonban nem kívánja abban befolyásolni, hogy melyik cégnél fizessen elő.Elnök bejelenti, hogy az OKÁB elnökénél a m a x i m á l i s  á r a k  m e g s z ü n t e t é s é r e  vonatkozólag eljártak. A vonatkozó részletes tudósítást lapunk múlt számában közöltük. A választmány az elnök bejelentését tudomásul veszi.L o s o n  ez i alel nők beszámol a razziák ügyében a főkapitánynál tett eljárásáról. Ezen üggyel lapunk más helyén külön közleményben foglalkozunk.A razziák ügyében felszólalnak K o v á c s ,  S a c h s  és T a t á r ,  akik a náluk történt atrocitásokat teszik szóvá. A megjelent pénzügyőri közegek nemcsak a kávéházban motoztak, hanem u ruhatárban levő vendégek tulajdonát képező kabátokban i- kerestek dohánynemüket.

L. o s o n  ez i ilyen eljárásban a kávésok ellen irányuló rendszeres bajszát lát, annál is inkább, mert előfordultak esetek, amikor ugyanaz napon és ugyanazon helyen kétszer egymásután razziáa- tak. Követeli, hogy ez ellen az Ipartársulat határozott állást foglaljon és a szükséges lépéseket tegye meg. Lehetetlen állapot az, hogy a vendég kabátjaiban talált kincstári dohányáru elkobzásnak legyen kitéve. Indítványozza, hogy az Ipartársulat a pénzügy-igazgatót keresse fel, hogy közegeit a törvényes határok betartására utasítsa. Ha ez se vezetne sikerre, akkor magához a pénzügyminiszterhez kell orvoslásért fordulni.A c u k o r ü g y b e n  elnök jelenti, hogy újabb rendelet értelmében, konzervgyáraknak, cukrászoknak és vendéglősöknek ipari célokra cukor engedélyeztetett. Az elnökség a cukor felszabadulását egyszer már eredménytelenül kérelmezte ugyan. A rendeletre való tekintettel azonban az Ipartársulat a közélelmezési miniszternél ismét el fog járni.A m u n k á s k é r d é s r e  vonatkozólag elnök bejelenti, hogy a vezetőség e kérdéssel behatóan foglalkozik. S a c h s  ezzel kapcsolatban felhozza, hogy az elhelyezőt, melyet az ipartársulat nagy áldozatokkal képes csak íentartani, kellő támogatásban a tagok részéről nem részesül, sőt vannak oly esetek, amikor az ipartársulati elhelyező mellőzésével a szakszervezet utján gondoskodnak a személyzet pótlásáról. A választmány a felhozott konkrét eset megvizsgálására egy hármas bizottságot küld ki. Sachs ismételten felhívja a választmány figyelmét az elhelyező helyiségeire, melyek tarthatatlan állapota halasztást nem tiir. Indítványozza, hogy a helyiségekre vonatkozólag az elnökség mielőbb előterjesztést tegyen.Elnök rámutat a nehézségekre és bejelenti, hogy ha az Áruforgalmi Részvénytársaság vezetőségének sikerül egy megfelelő helyiséghez jutni, akkor a felszabadult helyiségek a helyszerző rendelkezésére állanak. Választmány az elnök kijelentéseit tudomásul veszi.G á r d o n y i  indítványára az annak idején fen- állott közös vacsora intézményét, mely a kartársakat társadalmilag is egymáshoz közelebb hozni hivatott, újból életbe léptetik. Erre a vacsorákra különben a főpincérek is meghívást nyernek.Más tárgy nem lévén, elnök az ülést berekeszti.

PALU6YAY PEZSGŐ



4 m a g v a k  k á v é s i p a k 1921. február 1.Tagértekezlet.A január hó 1 Tt-én tartott tagértekezletet R.ei- n e r Mór elnök nyitotta meg azzal, hogy a megjelenteket szívélyesen üdvözli, különös melegseggel üdvözölte Tarján Vilmos kartársát, ki a kar- társi együttérzéséről már eddig is tanúságot tett.Elnök visszapillantást vetve az elmúlt evre konstatálja, hogy az nem volt örvendetes a knyes- iparra nézve. Az utolsó félévben mintegy 22 kave- ház szűnt meg. E megszűnéseknek okai főképp a majdnem elviselhetetlen terhek és a nehéz küzdelmek az üzemvitel terheivel. A jövő évben nagyobb munka vár reánk, mert a terhek nagyobbak lettek még és a küzdelmek nem szűntek meg és éppen ezért szükséges, hogy' összetartsunk, mert csak igy segíthetünk a bajokon. Egy miniszteri rendelet a kávésipart a kézműves iparok közé sorolta és igy képesítéshez kötötte. A m u n k á s k é r d é s  rendezésre vár, továbbá a képesítés kimondása folytán a t a n o n c k é r d é s  is egy fontos probléma, mivel foglalkoznunk kell, mert ha áldozatokba is kerül, gondoskodnunk kell a jövő pincérgenerációról.A m u n k a k ö z v e t í t ő  kérdés is aktuálissá vált. Az Országos Szövetség ügye szép haladást mutat és a vidéki kartársak máris számosán jelentkeztek. A siker Gárdonyi József érdeme, ki nagy szeretettel és iigybuzgósággal a kitűzött cél felé halad és reméljük, hogy sikerülni fog a kávésok összességét egy táborba tömöríteni. Kéri a nagy feladatok keresztülviteléhez a tagok szives támogatását. (Éljenzés.)Elnök a f é n y ü z é s i a d ó ügyében történt eljárásról tesz jelentést. A törvényt megváltoztatni sajnos nem lehet, de a végrehajtási rendelet módosítását kell keresztülvinnünk, mert a jelenlegi beszedési és kezelési rendszer olyan nehézségeket okoz, hogy a személyzet képtelen a forgalmat kifogástalanul lebonyolítani, másrészről pedig a kávésokra is nagy terheket ró, inért az elszámolási és könyvelési munkák már egv közép- forgalmú kávéházban is nagy nehézségekét és költségeket okoznak. Az lelnökség K á l l a y  államtitkár urnái eljárt, ki kilátásba helyezte, hogy az. ügyet tanulmányozni és a viszonyokhoz és követelményekhez képest a kezelést módosítani, illetve env- hiteni fogja. Elnök felhívja a tagokat, hogv észrevételeiket és tapasztalataikat hozzák fel, hogy azokat kellő helyen előadhassuk.A kérdésekhez G á r d o n y i  és O r o s z  udön szóltak hozzá, kik a szilveszternapi tapasztalatok alapján az ivrendszer- behozatalát indítványozzák. G á r d o n y i  véleménye szerint a kerületi adófelügyelőhelyetteseket meg kell keríti, hogy ők a pénzügyminiszternek egy ily irányú indítványt tegyenek és c célból szükségesnek véli, hogv" minden kerületben két-három tag az illető adófelügyelőhelyettest keresse fel és őt a helyzetről tájékoztassa.. W. e i n g r u b e r  csak az ivrendszert tartja helyesnek, mert ezzel a fényiizési adó kezelése

egyszerűsítve lesz. A főpincérekkcl való elszámo- las is — ha az adó az árakban be lesz kalkulálva - sokkál egyszerűbb mint jelenleg. Indítványozza, hogy az értekezlet az ivrendszer mellett foglaljon állást. .L o s o n  ez i ezt nem tartja célravezetőnek. Véleménye szerint a bélyegrendszer lenne a legjobb megoldás, mert ez rengeteg munka- és költségmegtakarítást jelentene. A bélyegrendszer az állam- szempontjából is előnyösebb, mert az állam a váltandó bélyeg vagy jegy füzetért előre kapná a pénzt, miáltal a kezelés egyszerűsítve lenne. E rendszernél a visszaéléseket is könnyebb meggátolni és a nyomtatványok nagy költségénél óriási megtakarítást hoz az államnak. Az ivrendszer nem egyöntetű. mert különösen a nagyobb üzemeknél és ahol csak regiszterrendszer van bevezetve, újabb kezelési mód bevezetése megint nehézségeket és felesleges munkát okozna. A fényiizési adó fejében befolyt összegeket szigorúan el kellene választani a többi bevételektől. Ezt a rendszert már a vigalmi adó beszedésénél alkalmazza.B ro n  ne r helyesnek tartja Weingruber indítványát. A szilveszteri kezelés is ennek a helyességet is bizonyítja. A nála eljárt pénzügyi főtanár esős is meggyőződött arról, hogy az ivrendszer beválik.G á r d o n y i  helyesli Losonczi szigorítását a különkezelésrc nézve, de ezt a rendszert egy kávés sem alkalmazza. Weingruber felfogása helyes, mert bélvcgrcndsz.errel is előfordulhatnak visszaélések. Nem áll, hogy a bélyegrendszer alkalmazása által a főpincérek a munkától felszabadulnak, inért bélyegrendszer épp oly munkát okoz, mint a blokk- rendszer.T a r j á n  Vilmos szerint főcélunk az, hogy a technikai akadályokat megszüntessük. Losonczi indítványa azonban nem szünteti meg ezeket; sőt még fokozzuk azokat, mert a főpincérnek különösen nagyobb üzemekben a számlával és a bélyeggel kell foglalkozni. A régi rendszerhez kell visszatérni, hogy a főpincér simán elszámolhasson. Igaza van Losonczinak, hogy a közönség esetleg haragudni fog, de ez csak a tájékozatlan közönség részéről történhetik, ami az által hárítható el, hogy az. újságok utján a közönséget tájékoztatjuk.Miután a tárgyhoz még S t r a u s z  Miksa, ( i ái  Arnold, K a t o n a  Gyula és M á r k  Károly hozzászóltak, elnök enuncialja, hogv az értekezlet Gárdonyi és Weingruber indítványait fogadja el, melyek szerint az ivrendszer legyen alkalmazandó, egyúttal minden kerületből két-három kartársat küld ki, hogy ezek a kerületi adófelügyelőhelyetteseknél kérelmünket előterjesszék.Elnök továbbá közli, hogy a pénzügyminiszterhez beadványt intézett, melyben azt kértük, hogy tekintettel arra, hogy a vendéglők nagy része a luxusadó alá nem esik, a kavéházakban kiszolgált ételek után se számittassék luxusadó. ̂ Az. ármaximálás tárgyában az elnökség az OKAB elnökénél eljárt és Ígéretet kapott, hogy az ügy rendezése tárgyában legközelebb megtar-Hiilőnlegespolachbopokat
szállít p í w m e h t  bobpincészet Iroda és pincék 

Budapest, VI., 
Vilmos császár-ut 25Telelőn: 103—31



1921 február 1 MA( i YAR KAVÉSIPA K 5tandó ankétre az ipartársulat is meg ifcsz |,jva.A gázk, v í z - és világítási dijak felemelése tárgyában referál L o s o n c z i  Gusztáv az illetékes hatóságoknál történt eljárásról. Sajnálattal kell kijelenteni, hogy czidőszerint kevés kilátás van arra, hogy kérelmünk figyelembe vétessék. Az elnökség figyelemmel fogja kisérni az ügyet és kellő időben foglalkozni fog azzal.Elnök figyelmezteti a tagokat, hogy az árlapokat mindig ki kell függeszteni, mert ennek elmulasztása súlyos következményekkel jár. Felhívja a tagokat arra, hogy a hivatalos lapot olvassák figyelemmel, már tekintettel arra is, hogy a szükséges tudnivaló és hivatalos értesítések ott közöltéinek.G  á I Arnold a munkásbetegsegélyző és balesetjárulékok tárgyában szólal fel, mert szerinte a fizetendő dijakról nincsenek kellően tájékoztatva.L o s o n c z i  felvilágosításul közli, hogy a betegsegélyzö pénztár minden munkaadónak tájékoztató hirdetményeket küldött, azonkívül a hivas talos lapunk is közölte a díjtáblázatot, úgy hogy mindenki a kellő tájékoztatást megkaphatja.T a r j á n  felszólal a sürii gyűjtésekre vonatkozólag, melyek már járványszeriiekké váltak. Annak dacára,, hogy egy miniszteri rendelet a gyűjtéseket betiltotta, még sem múlik el egy nap, hogy ily adománygyűjtők ne jelentkeznének. Indítványozza, hogy a tagértekezlet mondja ki, hogy a kávésok úgy mint eddig is volt nem zárkóznak el a jótékonyság terén áldozatokat hozni, de csak olyan célokra adnak, melyek a támogatást megérdemlik s melyek a minisztériumtól gyűjtésre jogosítva vannak, ellenben minden más gyűjtőt utasítsanak vissza.O r o s z  tődön indítványára a tagértekezlet köszönetét fejezi ki Losonczi Gusztávnak a záróügyben kifejtett ügybuzgóságáért, mihez az értekezlet egyhangúlag hozzájárul.A napirend ki lévén merítve, elnök az értekezletet berekeszti.A Budapesti Kávéházi Főpincérek Asztaltársasága.A Budapesti Kávéházi Föpincérek Asztal-társasága január hó 25-én a Westend-kávéház különbéi viséfgében tartott összejövetelen alakult megAz összedjövetclen majdnem száz tőpincér jelent meg, akik csatlakozásukat jelentettek he. A meg nem jelentek közül is számosán bejelentették csatlakozásukat.Á d á ni Imre hosszabb beszédben kifejtette az iij egyesülésnek programulját. Hangsúlyozza, hogy a közös érdek, az. osztályegyetértés és a kollegiális szeretet legyen az a kapocs, mely a fő- pincéreket a cél eléréséhez vezeti.A legmesszebbmenő köszönet hangján említi meg, hogy R e i n e r  Mór ur, a Kávés Ipartársulat érdemes elnöke, a nála megjelent küldöttséget ugv a maga, mint a Kávés _ Ipar- társufat nevében a l e g m e s s z e b b m e n ő  e r -  k o l e s i  é s  a n y a g i  t á m o g a t á s á r ó l  biztosított a törekvései megvalósításában. Miért is ez

úton hálás köszönetét fejezi ki az összesség nevében.Ezek után előadja azt a programmot, mely szerint a tömörülést megvalósítani gondolja. Az egyesülés célja a kártársi együvétartozás úgy kifelé mint befelé dokumentáló tömörülés.A szervezkedés kizárólag t á r s a d a l m i  s.z e r- v e z. k e d é s l e n n e .  A p o l i t i k a  s e m m i n t  e s z k ö z ,  s e m m i n t  c é l  n e m  s z e r e p e l h e t .  Egyedüli célunk é r d e k e i n k  megvédése minden támadással szemben.Az egyesülésnek legközelebbi feladatát képezi, hogy a föpincérek mindenkori folyó közös ügyeket z a v a r t a l a n  ö s s z e j ö v e t e l e k e n  megbeszélhessék és intézhessék. E célból megfelelő lépések teendők oly irányban, hogy a Kávés Ipartársulat h a t á r o z a t i l a g  t e g y e  k ö t e l e z ő v é ,  hogy minden kávéházban az ottani kollégák közül legalább egy a hét egy és ugyanazon napján kapja meg a szabadnapot.Már most felvetendő az u. ti. s z a k s z e r ű s é g  kérdése, vagyis a t a n o n c-k é r d é  s. Annál is inkább, mert a Kávés Ipartársulat érdemes elnökénél küldöttségileg való tisztelgésünk alkalmával erre nézve az Elnök urnák Í g é r e t e t  t e t t ek.  Ugyanis mind gyakrabban elölordul, hogy nem szakkUépzett elemek furakodnak közénk és ez. azért történik, mert nem tudunk megfelelő pótlást állítani. Mert nincs meg a gyakorlati iskola: a p i c c o l o - r e n d s z e r .  Es ha újra megjelennek majd a kávéházakban a fürge kis piccolo-gyerekek, Fezzel is egy lépéssel előbbre lehet vinni a közállapotot a régi jó világhoz. Evégből kötelezővé teendő minden kávéházban legalább egy piccoló tartása, kinek megélhetését a főpincérek a kávésokkal karöltve biztosítanák.Társadalmi Ecélunk lenne a társas összejövetelek szervezése. Es ide kapcsolódna be egyik legfontosabb feladat: egy «Segélyalap» létesítése a netalán ínségbe jutott kartEársak és családjaik segélyezésére. Ez a feladat legmesszebbmenő bizonyítéka lesz az egyesülés nemes céljainak. T á m o g a t n i ,  m e g m e n t e n i  a z o k a t ,  k i k  v e l ü n k  e g y e k .Nem kisebb fontosságú a k u l t u r á l i s  c é- I o k megvalósítása.Ezek volnának azok a legsürgősebben megvalósítandó célok, melyek a tömörülésnek feladatát képezik. Es itt az utolsó óra, hogy el ne késsünk. Nehéz, nagy munka lesz, hogy sikerrel tudjunk szembeszállni a nagy és tornyosuló ellenáramlatokkal, melyek éppen most fenyegetik úgyszólván létérdekeinket, exiszlenciáinkat. E s be mét ,  é r d e k l ő d é s t  t a n ú s í t o t t u n k  a s a s á t  ü g y e i n k  i r á n t .  így történhetett meg, hogy nem tudtuk felismerni a veszélyt, mely nőttön nőtt s most már érdekeink végső veszélyeztetése nélkül nem maradhatunk eddigi tétlenségünkben.Önmaga ellen vét az, ki nem érzi át e perc nagy fontosságát és nem siet mindén érdeklődésével és közreműködésével hozzájárulni az eszme megvalósításához: a tömörüléshez.A jelenlevők a beszédet nagy tetszéssel fogadták Hosszabb és ledkes beszédekben H a j d ú  Vilmos, N a g y  Izidor, H e r m á i m  Tamás és S c h w a r c z  Béla a tömörülés fontosságát hangsúlyozták
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V a s  Samu előterjesztésére egyhangúlag megválasztották az ideiglenes vezetőséget. Elnök: P ó s c h  József; elnökhelyettesek: H a j d ú  Vilmos, A r v a í Lipót, N e u  in an n Károly és F r a  n c s i c s  Károly. Pénztáros V a s  Samu. Az alapszabályok kidolgozása Ara Ad ám Imre elnöklete alatt egy 17 tagból álló bizottság külÁdAetett ki.

K Ü LÖ N FÉLÉK .

Felhívás. Iparlársulatunk elnöksége kérdőíveket küld szét, amelyben az egyes kávéházakban alkalmazott személyzet létszámát, névsorát és belépési idejét és fizetésének közlését kéri.Minthogy e kérdőív pontos kitöltésére és m i- e l ő b b i  s ü r g ő s  v i s s z a k ü l d é s é r e  ipartársulatunk elnöksége nagy súlyt helyez, felhívjuk összes kartársunkat, hogy a kiküldött iveket annak megérkezése után h a l a d é k t a l a n u l  küldjék vissza.
Az Árvizsgáló Bizottság figyelm eztetése. Az OKÁB-tól nyert értesülésünk szerint egyes kar- társaink a fény,űzési idő tartama alatt a fehérkávét <) koronáért szolgáltatják ki. Figyelmeztetjük e kartársakat, hogy e magas árat ne számítsák, mert különben ki vagyunk téve annak, hogy' az Árvizsgáló Bizottság azon rendelkezése, hogy a fényüzési forgalmi adó ideje alatt a maximálás fölfüggesztetik, hatályon kívül fog helyeztetni és ezenkívül az illető üzlettulajdonos ellen a büntető- eljárás meg fog indíttatni.A vigalm i adó felem elése. A napilapok köz Jései szerint a főváros tanácsa azzal a tervvel foglalkozik, hogy a vigalmiadónak eddig 20'Vu-os kulcsát 33"u-ra emelje fel. Olv intézkedés, amely semmiesetre sem fogja a kávéházak látogatottságát emelni.Budapesti kávésok szövetsége. A budapesti kávésok szövetsége alakuló közgyűlését folyó év február hó végén, vagy március hó első felében kivánja megtartani. Minthogy ez alkalomból vidéki kartársaink nagyobb szánni megjelenésére számi- tünk, gondoskodni kívánunk azok elhelyezéséről is és evégből felkérjük vidéki kartársainkat, közöljék velünk mielőbb, hogy az alakuló közgyűlésen részt akarnak-e venni és mely időpont felelne meg nekik a legjobban. Ez alkalommal figyelmeztetjük kartársainkat, hogy szövetségünk irodája V ili ., József-kürut 38. szám alatt van, s így a vonatkozó levelezés nem lapunk szerkesztőjéhez intézendő.

T e g y e n  p i ó b á i lElsőrendű c s e m e g e - ő s  f a j b o r a l n k k a l  p a l a c k 
b a n  és lioi dóban. B u d a p e s t i  B o r p ln c ő s z e tVII.. Jósika-utca 4.

Társasvacsora. Ipartársulatimk elnöksége felújítani kivánja a múltban oly népszerű és az ipartársulat belső életét annyira ó1 cukitó társas- vacsorák intézményét. Ennek folytán í. évi február hó" 11 -én a Royál-szálló, VII., Erzsébet-körut külön termében rendezi ez évi első társasvacsoráját, melyre a kartársakat, valamint üzlctlvarátáinkat és a fűpincér urakat az elnökség meghívja. Minthogy külön meghívók nem küldetnek szét, felkérjük összes kartácsainkat, hogy azon minél számosabban vegyenek részt, illetőleg az est sikere érdekében kövessenek el mindent.A Budapesti Kávésok Áruforgalm i Részvény- társaságának közgyűlése. A Budapesti Kávésok Áruforgalmi Részvénytársasága első évi rendes közgyűlését f. évi február hó 21-én, délután 4 órakor lógja megtartani az Országos Iparegyesület VI., (írót Zichy Jenő-utca 4. sz. üléstermében. Amidőn e tényt közöljük, felhívjuk az érdekelt kartársak figyelmét a lapunk mai számában közzé- közzétett közgyűlési meghívóra.Vidéki kávéházak zárórája. A vidéki kávéházak zárórája ügyében mindsürübben érkeznek kartácsaink részéről felhívások szövetségünkhöz, hogy ez ügyben járjunk cl. Mindenütt, ahol kartársaink megfelelően szervezve vannak, határozatikig és feliratokkal fordulnak a belügyminiszterhez, kérve e sérelmes intézkedés megváltoztatását. Eegutóbb (Csorna, Kőszeg, Veszprém és Győr ipartársulati kávésosztályai közölték velünk határozataikat és megkeresték szövetségünket, hogy ez ügyben interveniáljon.Szövetségünk részéről e határozatok kapcsán újabb beadványban sürgettük meg régebbi hasontárgyu kérésünk elintézését, hivatalosan azonban a Magyar Kávésok Szövetsége nevében csak akkor járhatunk el, ha szövetségünk végleg megalakult. Tekintettel arra, hogy hasonló kérdések most mindsürübben kerülnek napirendre, f e l k é r -  j ii k a z o n k a r t á r s a i n k é  t, a k i k  s z ö v e t -  s é g  ii n k h ö z e d d i g  in é g n c m c s a t i  a k o z- t ak,  j e l e n t s é k  be a z t  m i e l ő b b .Eljárás ciikortigybeu. A cukor kiszolgáltatási tilalom megszüntetése tárgyában már több ízben eljártunk a közélelmezési minisztériumban, hol c részben már biztató ígéreteket is nyertünk. Sajnos azonban, a várt intézkedés még mindig nem jött meg. Ez ókból választmányi ülésünk elhatározta, hogy nagyobb küldöttséggel fog tisztelegni a közélelmezési miniszternél, ahol e kérdések végleges rendezését fogja kérelmezni.



1921 f e b r u á r  I M A G Y A R  K ÁVÉSIPAR 7Kijárás a főkapitánynál. Ip'aitársulutunk elnöksége a kávéházak üzemét oly súlyosan érintő rendőri ellenőrzések tárgyában küldöttségileg óhajtott tisztelegni » főkapitány ur Öméltóságánál, lé r  Hugó főkapitánylielycttcs ur fogadta. A főkapitányhelyettes ur átvéve a beny itjtott mentőtandu- pitányhette’s ur átvéve a benyújtott memorandumunkat, megígérte, hogy azt alapos tanulmány tárgyává fogja tenni és mindent el fog követni, Itogv ti panaszolt sérelmek orvosoltassauak. A küldöttség, amelyet L o s o t t c z i  Gusztáv ipartársulati aíelnök és G á r d o n y i  József szövetségi elnök vezettek, megnyugvással vette tudomásul a főkapitányhelyettes ur válaszát.Járd afo glalási kérvények benyújtása. Figyelmeztetjük azon kartársainkat, akik a járdát terra- szok céljaira igénybe szokták venni, hogy a járda- foglalási kérvények beadásának határideje folyó év február 15-ike.A Vendéglős Ipartestillet közgyűlése A Budapesti Szállodások és Vendéglősök Ipartestülete folyó hó 20-án tartotta meg alakuló, illetőleg választó közgyűlését, melyen a kereskedelemügyi minisztérium képviseletében dr. B a r t o s  Andor, helyettes állacntitkár, íz iparhatóság részéről G o r e c z k y  Zsirtnond kerületi elöljáró és dr. B e t t i k  iparhatósági megbízott, valamint az uj ipartestületnek mintegy 50a tagja jelentek meg.Ip irt irsulatmil at az al ikuló kü/gviilésen R e l it e r Mór elnök, L o s o n c z y Gusztáv alelnök, G á r d o n y i  József szövetségi elnök, B e t  hő György választmányi tag képviselték. A közgyűlés ünnepélyes formában ment végbe és annak eredményeképp K c s z e y  Vincét az ipartestület elnökévé, V á r a d y  Gyula, B a n d i  Ferenc és K un  iz e  Ödönt az ipartestület alelnökévé választotttik me.; Majd pedig U u n d e l  Károly indit- ványtiiti t i l u e k  Frigvest tíz ipartestület diszel- nfikeve, B a l k o v i t s  i;dc és M a l o s c h i c k  Antalt dis/alclnökévé választották meg, mit Ü l i t e k  Frigyes meghatott szavakkal köszönt meg. A  budapesti kávésipartársnlat folyó évi január 22-én tartott választmányi ülésen örömmel vette tudomásul a maga részéről is a választás eredményét és az nj ipái testület rég kipróbált vezetőségének meleghangú átiratban kívánt szercnesét.Az Első M agyar Részvény Serfőzöde január 22-én tartott rendes közgyűlésen, melyen elfogadlak az igazgatóság jelentését és részvényenként 250 koronát fizetnek, az igazgatóságba újra megválasztották Kun/ .  József és M e t z l e r  Jenő dr. urakat.Dohányrazziák. Újabban több karlárs részéről nagyszámú panaszok jönnek hozzánk, hogy egyes üzletekben a pénzügyőri közegek dohány után kutatva oly módón lépnek fel, hogy ezáltal a kávéházak üzemét teljességgel megzavarják. Nemcsak, hogy a kávéház összes helyiségeit a legnagyobb pontossággal kikutatják, de előfordult, bog) a ruhatárban őrizetben levő ruhadarabok zsebeit is átvizsgálták és amennyiben valamelyik zsebben dohánym-mueket találtak, azok tulajdonosait igazoltatták. E sérelmes eljárás ellen a székes imái  ősi pénziigvigazgatósághoz előterjesztést intéztünk és Választmányunk határozata folytán küldöttségileg fogjuk panaszainkat a pénzügyminiszter ur önagvméltósága előtt előadni.

H o r v á th  N ándor L ű v e n s t e i n  K .  u tó d a .l őitzlel: IV., Vámház-körul 4. Telefon ; József 61-61 vagy József 39 89. Évtizedek óta az ország legnagyobb szállo
dainak, vendéglőinek és kávéházatnak állandó szálldóia. — fióküzlet: IV., Tiirr Islván-utca 7. Telefon: 11-84.

Budapesti Kávésok Áruforgalmi 
Részvénytársaság.Rovatvezető : Molnár Gyula igazgató.Felhívjuk igen tisztelt feleink figyelmét arra, hogy mintán a csomagoló anyagok állandóan árváltozásnak vannak kitéve, azoknak a felszámitottt árban való visszavételét csak záros határidőn belül vállalhatjuk.Kérjük ennélfogva feleinket, sziveskedejnek a hordókat az elszállítás napjától számított legkésőbb három héten belül az egyéb csomagoló anyagokat, zsákok, üvegek stb. legkésőbb két héten belül visz- szaadni, mert későbbi visszaküldés esetén azokért az eredetiben felszámított .ár visszafizetését nem garantálhatjuk. Ü z l e t i  ó r á k :A megrendelések könnyebb lebonyolítása érdekében a részvénytársaság igazgatósága az üzleti órákat f. hó 17-től kezdve d. e. 1 f>Q—1 óráig állapította meg.Igen tisztelt feleinknek azonban ezúton is szives figyelmébe ajánljuk, hogy az irodai idő feleink részére '/29-től ‘/,3-ig tart. Fia tehát részünkre telefonon rendelési óhajtanának feladni, úgy kérjük annak ezen időben való megtételét.

lejen tiszteli vevőinket ü g y n ö 
keinkkel láíogaiíaíjuk és m eg
rendeléseket házh oz szállítunk.

K Á V É H Á Z  Á T V É T E L IVan szerencsénk kartácsaink, jóbarátaink, valamint ismerőseim b. tudomására ,  # -  # -ho/ni, h-*ny p  o a* r e i i t o  k a v e l i a z s  ta sóit átvettük, amit 1021 január 25-én nyitottunk ;neg Anagyérdemű közönség kényelméről és pontos ki- szolg.iláhárol gondoskodva lesz. F-Isörendil konyhavés támogatásukat kérjük Jávor és SzajkóÜzletvezető a Westend kávéház volt főpincére KOVÁCS
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Körúti étterme(VII., Erzsébet-körut 33.) Konyhája kitűnő ! Elsőrangú ebéd és vacsora.
R O Y A L - R E D O U T EVII., Erzsébet-körut 33. Művészi táncatrakciók ,/210 — 11 -ig. K ét z e n e k a r . ♦ Francia konyha. Elsőrendű italok. Az előkelő világ szórakozóhelye. Nyitva este 8-iói záróráig

R O Y A L - O R F E U M

művészszobája(VII., Hársfa-utca 36.) Kitűnő ebéd és vacsora. Művészek találkozóhelye. Este cigányzene.
FIGYELJÜNK! r  I

HAZA) I PÁR Piatnik Nándor és fia budapesti HAZAI IPAR | magyar kártyagyár gyártmányai- j. nak valódiságára I , . * 0 , a o r .
Ovakolunk a rossz utánzásoktól
Magyar játékkártyagyár rt.

Piatnik Nándor ésfiai
Budapest, t/ll., Roitenbiller-u. 17.TELEFON: József 10-63 Alapittatott: 1824. «7.«»»•"

BIHO F E R E I Í Ccukrászati különlegességek és csokoládéáru gyára. S z e g e d ,  B o ld o g a s s z o n y  s íig á r - iit  lí5 . «/.Szállít postán utánvéttel Biró-csemegét, (öltött ostyaárukat, tölteni való ostyalapokat, wafferlit, teasüteményt, mézeskalácsot, kétszerstiltet a legolcsóbb napi árban. — lnterurban telefon : 13-23.
É T L A P O K A T i

és mindennemű nyomtatványokat 
gyorsan készít

B r u c k  - n y o m d a  é s  p a p lr ü z le t  
B u d a p e s t ,  VI. kér . ,  F e l s ő e r d ő s o r  15. s z á m .

\p
| T e l e f o n  : 3 9 - 3 7 . r á k i

P a p l r s z a l v c i t á k  á l l a n d ó a n  
r a k t á r o n .

C IFK A  JÓ
B u d a p e s t ,  V., V i lm o s  
c s á s z á r - u t  48. s z á m .(Hajnal-utca sarkún.) 
Telefonszám : 28—92.

s ö r  é s  p i n c e g a z d á s z a t i  
c i k k e k  s z a k ü z l e t e

Ajánlja minden e szakmába vágó 
cikkekkel dúsan felszerelt raktárát.

Kartársaink figyelmébe!
Barta Manó, lapunk szerkesztőié, hirdetéseket 
az összes lapok részére, eredeti árak
mellett, pontosan és jutányosán közvetít. KérjUk 
kartársainkat, hogy szükség esetén forduljanak 
lapunk kiadóhivatalához: ül., Teráz-kőrut 24 a. 
r -----------------------Telefon 68— 1 5 . -------------------------->

Központi szálloda, kávéház és étteremBerettyóújfaluban, Biharmegye jelenlegi székhelyén az ideiglenes
r o m á n  h a t á r  k ö z e l é b e na legforgalmasabb C T  Ihelyen a z o n n a 1 f i ™  S m  f i j  gFeltételek megtudhatók S c h .’i f e r B a n k n á l ,  Berettyóújfaluban.
FRIED ZSIGMONDÉS FIA

M ÜESZTER GÁLYO SO KK á v é h á z i ds v e n d é g lő i b e r e n d e z é s e k . S é ta b o to k  és d o h á n y z ó  e s z k ö z ö k  r a k tá r a . Ja v ító  m ű h e ly : B u d a p e s t, V I I .,K Is d Ió fa - u . 3 T E L E F O N :  JÓ Z S E F  : 1 3 8 -1 4 .
Igen jó minőségű Á  D A D O l /  hordókban fehér és vörös U"DUKUJ\ 50 litertől fölfelé házhoz szállítja : NÖSNER JÁNOS bornagykereskedő VIII., Csokonay-u.8. Tel.: József 51-50.

ZW ACK Unícum Prunelle
Cherry Brandy Cacao Chouwa 
Corídal Medoc Curacao Tríple Sec

COGNAC C Z U B A  D U R O Z I E R  & Ci c
F R A N C IA  C O G N A C -G Y Á R  P R O M O N T O R

ALAPITTATOTT 1884.

Európa irodalmi és nyomdai r. t. nyomása, Budapest.
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